
 

 

 

          ČESKÝ JAZYK 
 

PŘÍDAVNÁ JMÉNA 3 
 

Stupňování přídavných jmen 
 

Některá přídavná jména mají schopnost vyjadřovat trojí stupeň vlastnosti - to znamená, že se 
dají stupňovat: 
 

1. stupeň   2. stupeň    3. stupeň 
základní míra    větší míra vlastnosti   největší míra vlastnosti 
vlastnosti 
    - tvoří se z 1. stupně   - tvoří se z 2. stupně 
      příponami -ejší      předponou nej- 
             -ější  
             -ší 
      koncovkou –í 
rychlý     rychlejší    nejrychlejší 
tmavý     tmavější    nejtmavější 
sladký     sladší     nejsladší 
lehký     lehčí     nejlehčí 
 

 
Některé obtížnější tvary při stupňování přídavných jmen 
 

-í      -ší 
hezký – hezčí     blízký – bližší  
lehký – lehčí     krátký – kratší  
měkký – měkčí     prudký – prudší  
břitký – břitčí     řídký – řidší  
tenký – tenčí     hladký – hladší  
      sladký – sladší  
-í i –ejší     těžký – těžší  
hebký – hebčí i hebčejší   hluboký – hlubší  
vlhký – vlhčí i vlhčejší   vysoký – vyšší  
trpký – trpčí i trpčejší    tichý – tišší  
křehký – křehčí i křehčejší   suchý – sušší  
mělký – mělčí i mělčejší   jednoduchý – jednodušší  

     drahý – dražší  
     úzký – užší     

-ejší      nízký – nižší  
lidský – lidštější      
přátelský – přátelštější   -ší i -ější 



 
 

 

otrocký – otročtější    snadný – snazší i snadnější 
ďábelský – ďábelštější   zadní – zazší i zadnější 

Nepravidelné stupňování přídavných jmen 
 

Pamatuj! dobrý   -   lepší   -   nejlepší 
  zlý -   horší  -   nejhorší 
 

Větší nebo menší míru vlastnosti můžeme také vyjádřit pomocí některých příslovcí (p.míry): 
Př.: málo slavný, poměrně slavný, docela slavný, dosti slavný, velmi slavný apod.  

 
Opisné stupňování přídavných jmen 
 

Tvary 2. a 3. stupně se netvoří pravidelně u přídavných jmen vyjadřujících vztahy. Vlastnost 
se u nich stupňuje pomocí příslovcí jako např. více, nejvíce, silně, silněji, nejsilněji  apod.: 

Př.: více žádoucí, nejvíce překvapující, silně krátkozraký, silněji vyvinutý apod. 
 

Opisné tvary se vyskytují také při stupňování u přídavných jmen přejatých a u přídavných 
jmen dějových. Větší/největší míra vlastnosti se vyjadřuje pomocí příslovcí více/nejvíce, 
menší/nejmenší míra vlastnosti pomocí příslovcí méně/nejméně: 
 Př.: více (nejvíce) efektivní i efektivnější (nejefektivnější), 
  méně (nejméně) schopný i schopnější (nejschopnější) apod. 

 
Pravopis -mě-/-mně- při stupňování přídavných jmen 
 

Pravopis tvarů 2. a 3. stupně přídavných jmen vychází z tvarů 1. stupně: 
 Př.: známější - známý   významnější - významný 
  soukromější - soukromý  temnější - temný 
  zřejmější - zřejmý   jemnější - jemný 

 
Zdvojování -jj- p ři stupňování přídavných jmen 
 

Při tvoření 3. stupně přídavných jmen začínajících na j- nesmíme zapomenout na zdvojení 
souhlásek, protože jinak může dojít ke změně významu slova: 
 Př.: jistý - nejj istější (= nejvíce jistý) X  nejistější (= méně jistý) 
                 3. stupeň  od „jistý“    2. stupeň od „nejistý“ 
   

  jasný - nejjasnější (= nejvíce jasný) X nejasnější (= méně jasný)  
   3. stupeň od „jasný“    2. stupeň od „nejasný“ 

 
Souhláskové změny při stupňování přídavných jmen 
 

Při stupňování přídavných jmen někdy dochází ke změnám souhlásek: 
 Př.: ch  - š : suchý - sušší 
    s  - š :  vysoký - vyšší 
    d  - z : snadný - snazší 
                          h  - ž : drahý - dražší 
     z  - ž : blízký - bližší 
      
 

   
 



 
 

 

 
 


